
Kam plove
slovenska
šola?

Dogodki na Trgovskem zavodu 
»Žiga Zois« jasno dokazujejo, da so 
se težave slovenske šole še poveča
le. Ne mislimo se ustavljati ob teža
vah z neučnim osebjem, raznimi od
stopi in bolj ali manj eklatantnimi 
prošnjami za premestitev. Problemi 
naše »trgovske« naj bodo samo izho
diščna točka za nekatere ugotovitve.

Naša višja šola je številčno moč
na, a njena kvaliteta je nizka, struk
ture pa nezadostne, da ne govorimo 
o učnih načrtih, ki so zastareli in po
leg tega tudi izdelani za italijanske 
šole. Da, za italijanske šole: naša je 
v bistvu italijanska šola s slovenskim 
učnim jezikom.

Kako pa je s pripravljenostjo uč
nega osebja? Ali je slovenski profe
sorski kader kos današnjim razme
ram in potrebam dijakov? Ne pozabi
mo, da šola ne sme samo naučiti di
jaka slovenščine, matematike ali pri
rodopisa, ampak ga mora tudi pripra
viti na življenje in okolje, ki ga čaka 
izven šolskih zidov. Glede na mne
nja nekaterih bivših in sedanjih dija
kov ter profesorjev, je pedagoška, 
metodološka in didaktična priprava 
učnega osebja slaba.

Lahko bi kdo rekel, da ni italijan
ska šola v nič boljšem položaju. Oči
tno se tu pozablja, da smo manjšina 
in da smo zato »obsojeni«, da dose
žemo čim višjo kvalitetno raven. Na
ša rešitev je trenutno edinole v kva
liteti. Le-ta je pomembna, ker nas bo 
zaradi upadanja rojstev čez nekaj let 
bistveno manj, občutno pa se bo 
zmanjšalo seveda tudi število slo
venskih šolarjev in dijakov.

Na koncu lanskega šolskega leta 
so slovenski profesorji, kot večina 
njihovih italijanskih kolegov, prekinili 
ocenjevalne seje in skupaj z dijaki 
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Slovensko dijaško gibanje 
v ogledalu našega časa
(Pogovor z našo predstavnico Bredo Susič)

Predvojna zgodovina šolstva ne 
pozna dijaškega gibanja v našem po
menu besede. Današnje dijaško gi
banje je zraslo iz povojne družbene 
in kulturne preobrazbe zahodnega 
sveta kot izraz nove, neobremenjene 
generacije, ki je iskala novih, alterna
tivnih življenjskih in miselnih mode
lov (doba kontestacije). Kot se več
krat dogaja, je uradna (zakonsko do
ločena) potrditev gibanja bila obe
nem začetek njegovega konca (ali 
vsaj upadanja začetnega zagona). 
Danes se večina opazovalcev stri
nja, da je dijaško gibanje v Evropi v 
zadnjih letih nekako splahnelo, po
sebno ker so se zanimanja mladih 
preusmerila drugam. O tem, še po
sebej pa o razmerah na slovenskih 
šolah v Trstu se je uredništvo Rasti 
pogovarjalo z BREDO SUSIČ, leto

šnjo maturantko klasičnega liceja 
»France Prešeren«, dijaško predstav
nico v Zavodskem svetu svoje šole, 
aktivno članico skavtske organizaci
je, Slovenskega kulturnega kluba in 
Tržaškega mešanega zbora.

Breda, že vrsto let se aktivno 
udejstvuješ ne samo v slovenskih 
vzgojnih in kulturnih organizacijah, 
ampak tudi v dijaškem gibanju. Ka
ko je v tebi, v času ko se vsi raje iz
mikajo javnim odgovornostim, dozo
relo spoznanje, da se moraš angaži
rati tudi v šolskem življenju?

Pravzaprav nisem nikoli imela na
mena, da bi se angažirala tudi na šol
skem področju. To je prišlo samo od se
be. V manjši meri sem se sicer vedno 
zanimala za dijaško gibanje. Za pred- 
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stavnico v Zavodski svet sem kandidi
rala zato, ker za klasični oddelek ni bi
lo drugih kandidatov.

Gotovo si pri svojem delovanju 
doživela marsikaj lepega, pa tudi 
marsikaj bridkega. Ali je vse to delo 
v tebi obrodilo tudi kako novo živ
ljenjsko spoznanje?

Vsekakor je bilo to delovanje zame 
velika življenjska izkušnja. Bolj kot di
jaško gibanje sem spoznala politiko. 
Mnogi pravijo, da dijaško gibanje nima 
nobene zveze s politiko, oz. s politični
mi strankami. To ni res. Veliko je reci
mo interesov vtem, koliko »rdečih«, ko
liko »belih« predstavnikov bo izvoljenih, 
kdo bo organiziral prvo stavko, kdo bo 
predstavljal šolo na tem in onem sre
čanju, kdo bo sestavil izjavo za tisk itd. 
Če bi bili na primer na naši šoli izvolje
ni le predstavniki ZKMI (Zveze komu
nistične mladine Italije), bi preteklo je
sen najbrž ne bili organizirali informa
tivnega zborovanja o ljubljanskem pro
cesu in o stanju v sosednji republiki Slo
veniji. Takih stvari nihče javno ne po
ve, morda ker politika mnogim ne diši, 
vendar iz osebnih izkušenj vem, kaj po
meni imeti v dijaškem gibanju določen 
politični predznak.

Bi bralcem Rasti lahko posredo
vala eno tako izkušnjo?

Letos se mi je na primer zgodilo, da 
je nekdo (ne odkrito, ampak za kulisa
mi) predlagal, naj me izločijo iz kandi
datne liste za Zavodski svet. Nekaterim 
se je namreč zdelo, da sem preveč po
litično opredeljena in da ne bi bilo prav, 
da bi bila tudi jaz izvoljena poleg Mitje 
Ozbiča (drugega kandidata), ki ima po
dobne politične poglede kot jaz. Prej
šnja leta so imeli vedno (ali skoraj ved
no) večino v predstavništvu dijakov mla
di komunisti. Radovedna sem, kako bi 
reagirali, če bi takrat kdo zahteval, naj 
bodo politične sile v predstavništvu bolj 
enakomerno oz. nevtralno porazdelje
ne. Najbrž bi reagirali ravno tako kot 
jaz: mislim, da mora imeti vsakdo mož
nost, da kandidira, o njegovi izvolitvi ali 
zavrnitvi pa naj odločijo volilci. Tako 
sem vseeno kandidirala in bila izvolje
na. Vsekakor me je to spletkarjenje zelo 
prizadelo. Vedela sem, da je v politiki

tako, nisem si pa predstavljala, da je 
lahko tako tudi med mladimi.

Kaj pomeni danes dijaško giba
nje? Je res izraz slovenske mladine?

Upala bi si trditi, da med Slovenci 
pravega dijaškega gibanja ni. Občasno 
kdo organizira kako stavko, ko se na šo
lah pojavijo taki ali drugačni problemi. 
Z organizacijo stavk pa je tako: pred
stavniki dijakov, ki jo organizirajo, ne 
smejo nikoli povedati dijakom dan prej, 
da kaj pripravljajo, ker bi drugače na
slednji dan prišli na protestni pohod ali 
na zborovanje sami, drugi pa bi ostali 
doma ali se šli potepat po mestu. Če
tudi predstavniki zelo pazijo, da se glas 
o stavki ne razširi prezgodaj, se pona
vadi zgodi, da je na manifestacijah ali 
povorkah prisotna le peščica dijakov. 
To kaže na veliko politično nezrelost in 
neodgovornost. Mislim, daje na žalost 
take vrste »dijaško gibanje« res izraz 
slovenske mladine. Preveč je mladih, 
ki so povsem brezbrižni. Bojim se, da 
so tisti, ki se za kaj zanimajo in zavze
majo, v manjšini. Upam, da se motim!

Kako recimo presojaš zadnjo sku
pno dijaško akcijo v podporo zahte
vam dijakov »Žiga Zoisa«?

To je bila tipična akcija našega »di
jaškega gibanja«. Organizirali so jo 
predstavniki Trgovskega zavoda. O nji
hovem delu in prizadevanju ne bi tu go
vorila. Bolj zanimivo je bilo to, kako so 
se na njihovo pobudo odzvale ostale šo
le vključno z našo. Znano je namreč, 
vse šole nekako morajo podpreti dija
ke, ko kaj zahtevajo. Tako so se v četr
tek, 12. decembra, dijaki Trgovskega 
zavoda po zborovanju, ki je bilo sklica
no za vse slovenske višje šole, po dol
gem razpravljanju zmenili, da bodo 
stavkali v pričakovanju na sestanek 
med predstavniki in pristojnimi oblast
mi, ki je bil napovedan za isti dan zve
čer. Dijaki ostalih šol smo potem gla
sovali, ali naj se vrnemo v šolo ali naj 
se pridružimo čakanju dijakov Trgov
skega zavoda. Nobenega dvoma ni bi
lo, da bo večina za »stavko«. Če je bil 
sestanek z oblastmi določen za večer
ne ure, bi bilo po mojem mnenju prav 
kvečjemu to, da bi dijaki čakali vse do 
sestanka, se pravi do večera, drugače 
je bilo čakanje, vsaj tako se mi zdi, ne

smiselno. Toda večina je sklenila, da bo 
čakala do 13.15, ko bi se sicer zaklju
čil pouk. Na dvorišču naj bi torej ostalo 
vsaj do takrat kakih 700 dijakov. Ob 
poldne in pol pa je čakalo le še nekaj 
predstavnikov. To sploh ni bilo resno. 
Vsi so jo popihali, razen nekaterih, ki 
so kljub oklicu »stavke« šli v šolo.

Že drugo leto si predstavnik dija
kov v šolskem Zavodskem svetu. Kaj 
misliš o delovanju tega vodilnega 
šolskega organa? Ali imajo pri njem 
dijaki in starši res možnost soodlo
čanja?

V Zavodskem svetu lahko, vsaj na 
naši šoli, kdaj kaj dobrega dosežemo. 
Do sedaj sem imela kar dober vtis. Ven
dar je za moje okuse vse le nekoliko 
preveč zbirokratizirano. Drugače so 
mnenja dijakov in staršev v glavnem 
upoštevana. Tudi to pa je odvisno od 
posameznikov: od šole do šole je lah
ko odnos do predstavnikov dijakov in 
staršev različen.
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zahtevali boljši šolski sistem ter bolj
še strukture. Po vsem sodeč so te 
zahteve naletele na gluha ušesa. Že 
takrat so nam nekateri profesorji de- 
jali, da bo slovenska šola obsojena 
na propad, če ne bo prišlo do ustre
zne globalne zaščite in do preosno- 
ve mišljenja. Na globalno zaščito pa 
bomo verjetno čakali še drugih štiri
deset let, pa tudi do spremembe ne
katerih naših pogledov na svet (glej 
demografsko stanje naše manjšine) 
je pot še dolga. Če k temu dodamo 
še odnos, ki ga do naše šole imajo 
krajevne oblasti, bo iz tega lahko na
stal superalkoholni »cocktail«, s ka
terim se bomo opijanili, zaspali in po
zabili na naše skrbi. Kot vedno pa se 
bomo zbudili, ko bo vse že prepozno.

RAST, mladinska priloga Mladike — 
1988. Pripravlja uredniški odbor mla
dih. Tisk Graphart, Trst, oktober 1988 

Uredil Ivan Žerjal.



Intervju s prof. Petrom Močnikom

Kaj je po Vašem mnenju vzrok 
za dogodke, ki so se pred kratkim 
odvijali na Trgovskem zavodu?

V z r o k o v  j e  v eč .  Č e  j i h  p o  v r s t i  
a n a l i z i r a m o ,  z a s l e d im o  n a jv a ž n e j š e :
1. h i t e r  p o r a s t  š t e v i l a  d i j a k o v  in  r a z 
r e d o v  —  v d e s e t ih  l e t ih  se j e  š o l a  
p r a k t i č n o  p o d v o j i l a ;  2 . j a v n a  u p r a 
v a  n i  b i l a  k o s  t e m u  s t a n j u  i n  n i  
u s t r e z n o  p o s k r b e l a  z a  p r o s t o r e  in  z a  
o s e b j e ,  o d  t o d  p r o b l e m i  v z v ez i  z 
u č i l n i c a m i ,  d v o j n i m i  t u r n u s i  in  p o 
m a n j k a n j e m  o s e b j a  v t a j n i š t v u  t e r  
s lu g ;  3. s t i s k a  se j e  p o t e m  lo g ič n o  
r a z š i r i l a  n a  u č n o  in  v o d s t v e n o  o s e b 
je ,  k i  j e  n a r e d i l o ,  k a r  j e  m o g l o ,  m o r 
d a  t u d i  z g r e š e n o ,  a  g o t o v o  v d o b r i  
ve r i .

Ali je dijaški protest odraz sta
nja na zavodu Žiga Zois ali pa splo
šnega stanja, v katerem se nahaja 
slovenska šola?

G o t o v o  j e  s t a n j e  z a v o d a  Ž ig a  
Z o is  i z j e m n o ,  d e js tv o  p a  je ,  d a  ni bil 
v z a d n j i h  l e t ih  i z d e l a n  res  k o n k r e t e n  
in  s m o t r n  n a č r t  z a  s lo v e n s k o  šo lo .  
S a j  s m o  že  vsi v ed e l i ,  d a  se  m l a d i  
v e d n o  b o l j  v p i s u j e j o  n a  v iš jo  š o lo  in  
d a  j e  b i l  n a  k o n c u  š e s td e s e t ih  in  
n a  z a č e t k u  s e d e m d e s e t ih  le t  p r a v 
c a t  » b o o m «  r o j s t e v  m e d  m a n j š i n o ,  
v k l j u č n o  m e d  m e š a n im i  z a k o n i .  Z a 
r a d i  t e g a  b i  b il i  m o r a l i  šo lsk i ,  p r o 
sv e tn i  in  p o l i t i č n i  d e la v c i  p r ip r a v i t i  
u s t r e z e n  o d g o v o r ,  ki b i  o d g o v a r j a l  
n o v i m  p o t r e b a m .  P o m a n j k a n j e  n a 
č r t o v a n j a  j e  v e d n o  u s o d n o ,  p o s e b n o  
z a  m a n j š i n o ,  k i  n i m a  v se h  s r e d s te v  
v e č in e  n a  r a z p o l a g o .  N a  t o  m o r a m o  
p o m i s l i t i  t u d i  v v id i k u  b o d o č e g a  
k r č e n j a  d i j a k o v .

V čem vidite izhod iz krize?
I z h o d  b o  ze lo  z a h t e v e n ,  a  s e m  

o p t i m i s t .  G le d e  n a  t o ,  k a r  s e m  p re j  
p o v e d a l ,  l a h k o  še  v e d n o  p o s k u s i m o  
re š i t i  s i t u a c i jo  s t e m ,  d a  n a d o k n a d i 
m o  z a m u j e n o ,  s e v e d a  v  lu č i  b o d o č i h  
p o t r e b .  N e k d o  b o ,  n a  ž a l o s t ,  p la č a l  
d r a ž j e  k o t  d r u g i .  U p a j m o ,  d a  b o  o d  
t e g a  o d n e s e l  z a se  in  z a  d r u g e  p o z i t iv 
n o  l e k c i jo .

Kako gledajo na te probleme Va
ši kolegi in kolegice, ki so člani uč
nega osebja?

L a h k o  r e č e m ,  d a  se  j e  u č n o  o s e b 
j e  n a  n a š i  šo l i  v o g r o m n i  v e č in i  ze lo  
z a v z e lo  z a  p r o t e s t  d i j a k o v  in  s k u š a 
lo  d a t i  o d g o v o r e  in  re š i tv e  n a  n j i h o 
v a  v p r a š a n j a .  D o k a z  j e  p o s r e d o v a 
n j e  p r o f e s o r s k e g a  z b o r a  v  k l j u č n e m  
t r e n u t k u  p r o t e s t a ,  k o  so  d i j a k i  h o 
te l i  z a se s t i  š o l o .  D i j a k i  so  n a  s v o je  
p r o f e s o r j e  že  n a v a j e n i  in  so  se  z a to  
z  n j i m i  t u d i  m i r n o  in  p r i j a t e l j s k o  p o

D raga s lovenska m lad ina na Tržaškem  in  G oriškem !

F an tje  in  dek le ta , k i sm o p o v e za n i v S lo v e n s k i F a n to v s k i Z v e z i in  
S lo v en sk i D ek lišk i O rgan izac iji v A rg e n tin i, že lim o , da b i vas vse ob 
ža r ila  luč  b o ž ičn e  n o č i in vas p reš in ila  m ilos t O d rešen ika , k i je  ro jen  
za  nas.

N ovo  le to  1989 p a  n a j nas v sv o b o d i zd ru ž i »b ra te  vse, k a r nas je  
s in o v  s lo venske  m a te re«.
Nevenka Magister Dominik Oblak

Predsednica S.D.O. Predsednik S.F.Z.

Božična koncerta
mladih pevcev Zveze cerkvenih
pevskih zborov v Trstu

Kot vsako leto je pri Sv. Justu bil tradi
cionalni božični koncert v organizaciji Zve
ze cerkvenih pevskih zborov. Letos je že tre
tjič nastopil zbor, ki je bil sestavljen iz sa
mih mladih pevcev. Po Aleksandri Pertot in 
Andreju Peganu je tokrat združeni zbor vo
dil Bogdan Kralj. Koncert, ki je bil 8. januar
ja t. I. v tržaški stolnici Sv. Justa, so 15. ja
nuarja ponovili v župnijski cerkvi v Dekanih.

Poleg tradicionalnih slovenskih božičnih 
pesmi, kot so Raduj, človek moj, Presveta 
noč in druge, je zbor predstavil še tri sklad

be, ki so bile prvič Izvajane pred slovenskim 
zamejskim občinstvom: božično kantato 
Martina Železnika za solo, zbor in orgle, Tru
barjevo Hvalimo ml danes Buga v priredbi 
Matije Tomca ter Schnablovo Pohitimo tja
kaj v Betlehem, kjer pridejo do Izraza pred
vsem moški glasovi.

Koncerta sta bila na dobri kakovostni rav
ni, čeprav je bilo lahko spoznati, da zbor ni 
imel na voljo velikega števila vaj in da je bi
la moška sekcija številčno očitno prešibka 
v primerjavi z žensko.

g o v o r i l i  in  p r i š l i  d o  s k u p n e  re š i tv e  
p r o b l e m a ,  k i  j e  p a  s e v e d a  b i l a  k o m 
p r o m i s n a  re š i te v .

V s e k a k o r  m o r a m  še t o  p o u d a r i 
t i ,  d a  so  n a š e  u č n e  sile  še  v e d n o  res  
p r ip ra v l j e n e  d a t i  o d  sebe  n e  s a m o  u č 
n o  s n o v ,  t e m v e č  t u d i  d e l  s v o je  o s e b 
n o s t i  v p o g o v o r u  in  r a z m i š l j a n j u  z 
d i j a k i ,  ki so  j i m  z a u p a n i .  N e  b o m  t u 
d i  g o v o r i l  o  p o j m u  » v e l ik e  in  lepe  
d r u ž i n e « ,  k e r  b i  b i lo  m a l c e  s m e š n o .  
L a h k o  p a  m i r n o  t r d i m ,  d a  d i j a k i  se 
m o r d a  p r e v e č k r a t  t e g a  n e  z a v e d a j o ,  
o z i r o m a  g l e d a j o  n a  t i s t i  d e l  u č n e g a  
o s e b j a ,  k i  n i  z a  t a k  o d n o s  z a v z e t ,  in  
t a k o  k r i t i z i r a j o  v se  o s t a l e .  S o  se v e 
d a  t u d i  i z j e m e ,  k a t e r i m  d i j a k i  res 
z a u p a j o ,  t u d i  v s t r o g o  o s e b n i h  o d n o 
s ih  in  p o g o v o r i h .



Pesnik Miroslav Košuta gost Slovenskega kulturnega kluba.

Slovenski kulturni klub v Trstu

Nekaj pojasnil 
v zvezi
s »primorskimi 
zdrahami«

Kaže, da ¡e naša mala priloga prite
gnila pozornost vsaj enega dela naše za
mejske skupnosti. V oddaji »Pogovor z od
vetnikom•< z dne 14. 12. 1988 sta se dr. 
Bogdan Berdon in prof. Samo Pahor dalj 
časa zaustavila pri uvodniku 46. številke 
RAST-i. Članek je bil namreč obtožen, da 
odraža miselnost dela stranke Slovenske 
skupnosti, ki bi hotel ohraniti oblast za 
vsako ceno, četudi bi to pomenilo kapi
tulacijo pred italijanskimi fašisti in nacio
nalisti. Tudi podpisani je bil deležen krep
kega »karanja». Čeprav je od tega dogod
ka minilo že precej časa, bi rad dal nekaj 
pojasnil.

Nikoli nisem bil in ne bom pristaš ko- 
laboracionizma in kapitulantstva pred naj
hujšimi sovražniki slovenskega naroda. V 
mojem članku sem hotel reči, da mesto 
v občinskem in pokrajinskem odboru ne 
pomeni še kolaboracionizem. Priznam, da 
sem bii precej oster, ne pa krivičen. Niti 
ne nasprotujem pobudam in akcijam prof. 
Sama Pahorja. Ko je bil prof. Pahor areti
ran zaradi dogodkov na tržaški pošti je 
imel vso podporo MLADIKE in RAST-i.

Nikakor se ne morem strinjati s trdi
tvijo dr. Berdona, da je bila razstava o Pri
možu Trubarju na pomorski postaji sad 
kolaboracionizma. Bila je pobuda, ki je te
žila k širjenju slovenske kulture med ita
lijansko večino. Če pa je bila sad kolabo
racionizma, moramo kot sad kolaboracio
nizma z angloameriškimi silami označiti 
tudi ustanovitev slovenskih šol in slo
venskega tržaškga radia leta 1945, kar bi 
bilo seveda nesmiselno.

Dr. Berdon je pravilno rekel, da je Slo
venska skupnost prešla v opozicijo, ker 
ni mogla več vztrajati v koaliciji, ki postaja 
iz dneva v dan bolj protislovenska. Dodal 
bi, da se s to odločitvijo povsem strinjam 
in da torej nisem privrženec tistega dela 
SSk, ki hoče za vsako ceno imeti oblast 
v rokah. Hočešnočeš pa so se tudi zago
vorniki oblasti za vsako ceno morali spri
jazniti s tem dejstvom. Kaj pa PSI, ki se 
proglaša za »levičarsko« stranko? Ostala 
je v koaliciji in načrtno vodi protisloven
sko politiko, slovenski socialisti pa trma
sto vztrajajo v njenem okviru, namesto da 
bi izstopili iz stranke, ki je postala že od
krito »nacionalsocialistična«. Kje torej tiči 
Rupnik?

Jaz bi tako to (ne)potrebno polemiko 
zaključil v upanju, da bi se ne več pono
vila. Ostali Trst pa naj mi ne preveč za
meri.

Ivan Žerjal

Redne sobotne sestanke smo člani 
SSK obnovili po božičnih in novoletnih 
praznikih. Na svojem sedežu v Donizetti
jevi ulici se zbiramo vsako soboto ob 
18.30. Naši večeri so pestri in za vse oku
se. V januarju naj v Rasti zabeležimo vsaj 
izredno zanimiv in tudi dobro obiskan ve

čer, ki smo ga posvetili tržaškemu pesni
ku in ravnatelju Slovenskega gledališča 
Miroslavu Košuti. Avtorja je predstavila 
prof. ŽoVa Tavčar. Člani gledališkega krož
ka pa so prebrali nekaj Košutovih del. Ve
čera se je udeležil in je na njem tudi so
deloval avtor.

Tavčar.Mladim poslušalcem je pesnika predstavila prof. Zora


